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    محمدصادقی
كاهش ورود گردش�گر خارجي ب�ه ايران كه بعد از س�ال 
2015 به چشم آمد، هنوز هم ادامه دارد، در حالي كه شيب 
نزولي ورود توريس�ت هاي خارجي ملايم تر شده، ولي اين 
مسئله هنوز با شعارهاي توسعه گردشگري در تضاد است. 
تعداد ورودي هاي مسافران خارجي به كش��ور در پنج ماهه نخست 
امسال چیزي نزديك به 2 میلیون و 160 هزار نفر است كه در میان 
مسافران ورودي اتباع كشورهايي مانند افغانستان و پاكستان نیز ديده 
مي شود؛ كشورهايي كه انتظار ورود گردشگر از آنها به ايران كمي بعید 
به نظر مي رسد و افراد ورودي از اين كشورها اغلب براي كار به ايران 
سفر مي كنند. عبدالرضا مهاجري نژاد، مدير كل دفتر برنامه ريزي و 
حمايت از توسعه گردشگري، درباره میزان سفر ها به »ايسنا« مي گويد: 
در مقايسه با سال گذشته آمار ها از كاهش   1/1 درصدي سفر طي پنج 
ماه نخست امسال حكايت دارد. كاهش تعداد مسافران ورودي به كشور 
به معناي كاهش تعداد توريست هاي خارجي است، اما در مقايسه با 
سال گذشته، سرعت كاهش ورود توريست خارجي به ايران، شیب 
ملايم تري پیدا كرده است. سال 95، صنعت گردشگري ايران شاهد 
كاهش بیش از 5 درصدي آمار ورود مسافر خارجي بود و امسال اين 
میزان به كمي بیش از يك درصد رسیده است. انتشار اين آمار كاهش 
ورود گردش��گر به ايران، همزمان شد با يادداشت علي اصغر مونسان 
در روزنامه دولتي »ايران«. رئیس س��ازمان میراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشگري در اين يادداشت مدعي شده است: هم اكنون در 
میان گردشگران غربي عطشي س��یري ناپذير براي تجربه حضور در 
مناطق بكر و دست نخورده ايران وجود دارد و حاضرند براي چند روز 

زندگي در كوير يا در میان عشاير، هزاران دلار هزينه كنند ضمن اينكه 
آنان در چنین سفري انتظار اقامت در هتل پنج ستاره و برخورداري 
از امكانات لوكس را ندارند. مونسان به اين نكته نیز اشاره كرده است 
كه ايران جزو پنج كش��ور بالقوه و توانمند در زمینه جذب گردشگر 
خارجي اس��ت و ابراز امیدواري كرده اس��ت: ما ظرفیتي داريم كه با 
معرفي درست آن و با پذيرايي مناسب از گردشگران خارجي مي توانیم 
سهم واقعي مان را از صنعت پردرآمد توريسم جهان به خود اختصاص 
دهیم. صحبت هاي امیدوارانه رئیس سازمان میراث فرهنگي با وقايعي 
كه اكنون در گردش��گري ايران در حال رخ دادن است، تفاوت هاي 
زيادي دارد. با وجود افزايش ورود توريست هاي اروپايي، شاهد كاهش 
ورود گردشگران امريكايي به ايران هستیم؛ مس��ئله اي كه ناشي از 
سیاست هاي ضد ايراني دولت ترامپ است. محدوديت ها براي سفر به 
ايران و چند كشور تأثیر نامطلوبي روي صنعت توريسم ايران گذاشته 
است. شرايط خاص ورود گردشگر خارجي به ايران باعث شده تا بیشتر 

وعده هاي دولت براي توسعه گردشگري شبیه سراب شود.

چشم انتظاري براي تغيير نمودارهاي گردشگري

كاهش ورود گردشگر خارجي به ايران ادامه دارد

مروري بر كودكي و  نوجواني امام حسين)ع(»بخش 2«

 عاشورا و نقش وراثت 
در شجره طيبه و خبيثه

پیش از مرور زندگي هر فردي به زمینه ه��اي وراثتي و تربیتي 
شكل گیري شخصیت توجه مي كنند. نسب و حسب نه تنها در 
شخصیت شناس��ي قديم، بلكه با گس��ترش پژوهش هاي حوزه 
آموزش و فرهنگ نوين نیز مجدداً مورد توجه قرار گرفته است. 

از وجود پاك معصومین نقل ش��ده كه فرموده اند: خوش��بخت 
كسي اس��ت كه از دوران بارداري مادرش خوش��بخت باشد و 
بدبخت كسي است كه اسباب شقاوتش از همان دوران فراهم 

شده باشد. 
اين نشان مي دهد، گرچه وراثت شرط لازم و كافي در سعادت و 
شقاوت كسي نیست، اما به عنوان زمینه مهم براي راهي كه فرد 

براي زندگي انتخاب مي كند، بسیار مهم است. 
قدما به درس��تي نمي توانس��تند اين موض��وع را توجیه كنند 
و از عبارات��ي مانن��د اصالت خ��ون اس��تفاده مي كردن��د، اما 
دانش��مندان حوزه ژنتیك امروز به خوبي مي توانند بر اس��اس 
تغییرات مولكولي DNA توضیح دهند ك��ه چگونه تجربیات 
 يك فرد، در توالي وراثت در ژن او بس��ان ي��ك حافظه رايانه اي
 Memorial DNA ذخی��ره ش��ده و در نس��ل هاي بعد به 

ناخودآگاه ذهني و پیش زمینه اي منتقل مي شود. 
در زيارت وارث سیدالشهدا)ع( اين عبارت وجود دارد: » اشهد انك 
كنت نورا في الاصلاب الشامخه و الارحام المطهّره، لم تنجسّك 

الجاهلیه بانجاسها و لم تلبسك من مدلهمّات ثیابها«
ش��هادت مي دهم، تو نوري بودي در وجود مردان شامخ و زنان 
پاكدامن هیچگاه پلیدي جاهلیت تو را آل��وده نكرد و كثیفي و 
چركي آن بر وجودت پوشیده نشد. اين عبارات اگرچه در كلیت از 
دلايل عصمت امامان تلقي مي شود و نشان مي دهد در سلسله نور 
و شجره طیبه امامت شرك و ناپاكدامني وجود نداشته است، اما 
در عین حال نشان از اهمیت نقش والاي والدين ) وبلكه سلسله 

والدين ( در تعیین سرنوشت كودك دارد. 
همچنین در زيارت مطلقه امام حس��ین )ع( ك��ه از زبان امامان 
گفته شده و زيارت عاشورا مرتباً بر وامدار بودن شخصیت امام، به 
آن چیزي كه از آدم تا خاتم و از امیرمؤمنان و خديجه و فاطمه 
) صلوات الله علیهم اجمعین( به ايشان رسیده،تأكید شده است. 
گويي حس��ین و قیام او، ثمره ارجمند هم��ه تلاش هاي انبیا و 
صالحین و تجلي دهنده همه حقیقت خواه��ي از كرانه تاريخ تا 

زمان تحقق عاشورا است. 
رمز و راز گريه انبیا بر حس��ین پیش از تولد او و توس��ل آنها به 
اين اش��ك و جايگاه، نه فقط براي يك مظلومیت و ش��دائد روز 
عاشورا، بلكه براي آن اس��ت كه وجود اباعبدالله امانتدار بزرگ 
همه اين فضايلي اس��ت كه ب��ه اختیار تقوا و ت��لاش براي همه 
خوبان برايش به ارث رس��یده اس��ت و او همه اين میراث را در 
تابلوي بزرگ اين نهضت ب��ه كار گرفت��ه و از آن بنايي بزرگ و 
باشكوه و فراموش ناشدني ساخته است تا تبديل به همان ذبح 
عظیمي شود كه خداوند هزاران سال پیش از او در زمان ابراهیم 

به خاطرخواهي اش آن را به تعويق انداخت. 
پس در عاشورا اين حس��ین نیست كه ذبح مي ش��ود. همه آن 
اصلاب شامخه، همه آن ارحام مطهره، همه آن انبیا و اولیا از آدم 
تا خاتم زير چكمه آن لعین ازل و ابد قرار گرفته و س��ر حقیقت 

بريده مي شود. 
درس بزرگ اين بخش از زيارتنامه ها و بیانات براي ش��یعیان و 
آزادگان و به ويژه در فرهنگ سازي و تربیت فرزند اين است كه 

افراد مسئولیت خود را در سرنوشت نسل شان بپذيرند. 
گاهي ديده مي ش��ود برخي افراد به تصور اينكه پس از ازدواج 
راه درستي را پیش مي گیرند، از هیچ اشتباه و به قول خودشان 
امتحاني در زندگي امس��اك نمي كنند. ب��دون آنكه بدانند كه 
اش��تباهات و تجارب و معاصي ما نه تنها در زمان تربیت فرزند، 
بلكه در مولكول هاي ژن هايي كه از ما منتقل مي شود و نه فقط 
در يك نس��ل، بلكه در نس��ل هاي گوناگون منتزع از ما تكثیر 

خواهد شد. 
در واقع فضايل و خصوصیت هاي منف��ي ما نه فقط منحصر در 
ش��خصیت ما بلكه در امتداد تاريخ و زمان و جامعه و تا قیامت 
تكثیر مي ش��ود و ادامه دارد و به همین دلیل اس��ت كه گرچه 
عاش��ورا تمام مي ش��ود، نه تنها يزيد و مرتكبی��ن جنايت دهم 
محرم سال 61، بلكه آل  زياد و آل  مروان نه به خاطر انتساب شان 
به اين اشقیا بلكه به دلیل آنكه اين خلاف ها را با غصب خلافت، 
آزار اولیا خدا و پوشاندن حقیقت ادامه مي دهند، تا قیامت مورد 

لعن قرار مي گیرند. 
حقیقت و انسانیت حسین محصول تلاش يك سلسله نوراني در 
راه خداست و شقاوت و بي رحمي يزيديان نیز نه فقط محصول 
دنائت يك جوان خام، بلكه محصول يك شجره خبیثه اي است 
كه از حرام خواري ابوسفیان شروع شده، در ناپاكي و جگر خواري 
هنده اوج گرفته و با مكر معاويه در كوره ش��یطان آبديده شده 
اس��ت. اين فاطمه است كه در سال س��وم هجري بر مزار حمزه 
سیدالشهدا گريه مي كند و در حال بارداري شهیدش را در مكتب 
احد تربیت مي كند تا از خاك حمزه سیدالش��هدايي برآيد كه 

آفتاب عالمتاب جهان خواهد شد.

محمد صادق دهنادي     یادداشت

   محمدصادق عابديني
اس�ير عراقي با خونش روي ديوار نوش�ت »نحن 
بدأناالحرب«)جنگ را ما ش�روع كردي�م( و اين 
جمله در ذهن ناصر صارمي سرباز وظيفه اردوگاه 
طريق القدس3 واقع در شهرستان سمنان باقي 
ماند تا س�ال ها بعد صارمي ش�اعر، دست به قلم 
شود و خاطراتش را از اردوگاه اسراي عراقي تأليف 
كند. او مي گويد مي خواستم مس�تند بگويم كه 
جنگ را ما شروع نكرده ايم. صارمي تا به حال دو 
عنوان كتاب از خاطراتش را منتش�ر كرده است، 
كتاب اول »جنگ را ما ش�روع كردي�م« و كتاب 
دوم »خ�رداد كه مي ش�ود«؛ دو كتاب ب�ا نگاهي 
متفاوت به جنگ تحميلي. اين شاعر و نويسنده 
در گفت و گو ب�ا »ج�وان« درب�اره كتاب هايش و 
كار جديدي كه در آس�تانه چاپ دارد، مي گويد. 
خاطرات منتشر ش�ده در دو كتابي كه تا 
به حال چاپ كرده ايد، جزو متفاوت ترين 
آثار منتشر ش�ده در حوزه دفاع مقدس 
است، چه شد سراغ تأليف خاطرات دوران 

جنگ رفتيد؟!
من شاعرم و قصه نويس نیس��تم، خاطراتي كه در اين 
كتاب ها منتشر شده حاصل اسیرباني ام در سال هاي 
60، 61 و 62 اس��ت. آن روز ها من يك سرباز معمولي 
18 ساله بودم. اينها داس��تان و خاطراتي است كه در 
طول همه اين سال ها با من بوده اس��ت. در طول اين 
مدت بارها پیشنهاد هايي براي نگارش آنها داشتم و در 

نهايت چند داستان كوتاه آن را نوشتم 
كه در قالب دو كتاب چاپ ش��د. اين 
كتاب ها به ترتیب در سال هاي 91 و 
92 منتشر شده است. اكنون نیز كتاب 
»خرداد كه مي ش��ود« بدون اينكه از 
هیچ اسپانس��ر و حمايتي برخوردار 

باشد، به چاپ چهارم رسیده است. 
خاطرات نويسي در سال هاي 

اخير رونق گرفته اس�ت، خاطراتي كه در 
كتاب نقل كرده ايد، اما تفاوت هاي نگارشي 
و محتوايي با بسياري از كتاب هاي ادبيات 

دفاع مقدس دارد!
در خاطرات نويس��ي معمولاً يك نف��ر خاطراتش را 
مي گويد و يك نفر ديگر مي نويسد، اما در كتاب هاي 
من، راوي و نويس��نده ه��ر دو يك نفر اس��ت و همه 
خاطرات مستند و خیلي رو گفته ش��ده است. مثلًا 
بعضي ها مي گويند چرا در كتابت نوشته اي كه میزان 
غذاي ارودگاه كم مي آمد يا وضع بهداش��ت مناسب 
نبود. به آنها مي گويم همه چیز را بايد با شرايط آن روز 
ديد، همان زمان به دلیل شرايط جنگي در خیلي از 

خانه ها وضع تغذيه و بهداشت از آن بهتر نبود. 
خاط�رات دوران خدم�ت در اردوگاه را 

روزانه ثبت مي كرديد؟
شوربختانه نشد كه نوش��تن روزانه 
خاط��رات مداومت داش��ته باش��د. 
حتي ش��رايط طوري ب��ود كه براي 
نوشتن، كاغذ هم در اختیار نداشتم 
و اگر مي ش��د از برگه هاي امتحاني 
بزرگي كه آن روز ها بود و براي لیست 
شمارش اسرا اس��تفاده مي كرديم، 
كاغذي اضاف��ه مي مان��د، روي آنها مي نوش��تم، اما 
خاطراتي را هم كه نشد آن زمان بنويسم، آنقدر در اين 
سال ها به صورت شفاهي تكرار كرده ام كه همیشه با 
من بوده اند. تمام اسامي و آدم هايي كه در كتاب هايم 

وجود دارد، مستند است. 
اگ�ر بخواهي�د به ط�ور خلاص�ه بگوييد 
روح حاكم بر اين دو كتاب چيس�ت، چه 

مي گوييد؟
ما در عملیاتي مانند بیت المق��دس ناگهان بیش از 
19 هزار اس��یر گرفتیم كه غیر قابل پیش بیني بود، 
اما تلاش كرديم آنها را با تعهداتي كه داريم و البته با 
مهرباني نگهداري كنیم. من در »خرداد كه مي شود« 
29 خاطره و در »جنگ را ما ش��روع كرديم« هشت 
خاطره را منتشر كرده ام و مي خواستم به طور مستند 

و بر اس��اس اتفاقات بگويم كه جنگ پديده زشت و 
مذمومي است، اما ما جنگ را شروع نكرديم. 

بعد از اي�ن دو كتاب، كار ديگ�ري درباره 
خاطرات آن سال ها داريد؟

يك كتاب جدي��د دارم كه حدود 200 صفحه اس��ت. 
درباره فردي متولد دهه 40 كه در يك شهرستان زندگي 
مي كند و زندگ��ي اش در دوران جن��گ دچار حوادثي 
مي شود و از اردوگاه هاي نگهداري اسرا سر در مي آورد. 
اتفاقات اين كتاب نیز كاملًا مستند و بسیار بكر است. 
مثلًا داستان يك پزشك عراقي را در اين كتاب آورده  ام 
كه حاضر نبود اس��راي عراقي را معاين��ه كند و دلايل 
محكمي براي اين كار داشت. اسارت بخش پنهان جنگ 
است و كمتر به چشم مي آيد، اما بخش مهمي است و 
بايد به آن پرداخته شود. براي درك جنگ بايد به بخش 
اسارت و شرايط آن پرداخت. مخصوصاً اينكه رفتار ما با 
اسرا چطور بود و چه مهرباني هايي با آنها كرديم، اما در 

مقابل با اسراي ما در عراق بد رفتاري مي شد. 
كتاب جديد چه موقع منتشر مي شود؟

هنوز ناشري براي انتشار آن پیدا نكرده ام و متأسفانه 
مانند كتاب ه��اي قبلي ام، از س��وي نهاد هايي كه از 
كتاب هاي دفاع مقدسي حمايت مي كنند، پشتیباني 
نشده است. البته امیدوارم بتوانم با انتشارات سوره مهر 
براي انتش��ار اين كتاب همكاري كنم. از طرف ديگر 
چون زبان و ادبیات انگلیسي خوانده ام، مخلوطي از 
خاطرات دو كتاب قبلي را به انگلیسي ترجمه كرده ام 

كه براي آنها هم دنبال ناشر هستم.

نويسنده كتاب »جنگ را ما شروع كرديم« در گفت و گو با »جوان«:

اسارت نيمه پنهان جنگ است

مديرعامل بنياد فرهنگي روايت:

فرهنگ در سياستگذاري هاي كلان دولت، مظلوم است
   هادی  عسگری 

احسان محمدحسني، مديرعامل بنياد فرهنگي روايت 
در مراسم »و آن دقايق آبي. . . « از سياست هاي فرهنگي 
دولت انتقاد كرد و همچنين به محف�ل هنر انقلاب كه با 
دستان خالي سنگر را ترك نكرده اند، دستمريزاد گفت. 
مراس��م تقدير از هنرمندان عرصه ايثار و مقاومت به همراه 
افتتاح نمايش��گاه »وآن دقايق آبي. . . « شامل 48 پوستر از 
هنرمندان گرافیست به همراه عكس هاي آرشیوي از دوران 

دفاع مقدس، روز گذشته در حوزه هنري برگزار شد. 
 در اين مراسم كه از سوي بنیاد فرهنگي روايت برگزار شد،  
مدير عامل اين بنیاد، طي سخناني با گرامیداشت هفته دفاع 
مقدس، ابراز امیدواري كرد اين هفته سرآغازي براي شنیدن 

اخبار خوب در حوزه فرهنگ و هنر انقلاب اسلامي باشد. 
احس��ان محمدحس��ني تأكید ك��رد: نیاز نیس��ت در اين 
جلس��ه كام خودمان را تلخ كنیم و از مظلومیت فرهنگ در 
سیاستگذاري هاي كلان دولت بگويیم، اما محفل هنر انقلاب 
نشان داده كه با دستان خالي سنگر را ترك نكرده و با سیلي 
صورتش را سرخ نگه داشته است و بايد يك دستمريزاد به آنها 
بگويم. وي با تقدير از اعتماد سردار غیب پرور، رئیس سازمان 
بسیج مستضعفین گفت: سردار غیب پرور رسانه را به مثابه 
شمش��یر در عصر حاضر مي داند، امیدوارم مجموعه روايت 
فتح دوباره به دوران اوج خود بازگردد و براي بچه مسلمان ها 

و هنرمندان انقلابي افتخار آفرين باشد. 
   خزاع�ي: به ي�اد فرزن�دان ش�هداي مدافع حرم 

افتادم
در ادامه اين مراس��م، از هنرمندان انقلاب اسلامي تقدير به 
عمل آمد. محمد خزاعي، تهیه كننده فیلم هاي »امپراطور 
جهنم« و »به وقت ش��ام« در زمان درياف��ت جايزه گفت: 
همیش��ه وقتی كادويي مي گرفتم مي بردم ن��زد پدرم، اما 
چند وقت پیش فوت كردند و در ح��ال حاضر فكر مي كنم 
اين هديه را به چه كس��ي تقديم كنم؟ اينجا متوجه ش��دم 
كه چقدر يتیم بودن سخت است و من ياد فرزندان شهداي 
مدافع حرم افتادم، ما به آنها مديون هستیم. درست است كه 
شهدا به درجات بالايي رسیدند، اما سختي هايش نیز بر دوش 

فرزندان آنها است. 
تقدير از ابراهیم حاتمي كی��ا، كارگردان »به وقت ش��ام«، 
تقدير از س��عید ملكان تهیه كننده و منیر قیدي كارگردان 
»ويلايي ها«، تقدير از س��ید محمود رض��وي تهیه كننده و 
بهروز ش��عیبي كارگردان فیلم »س��یانور«، تقدير از محمد 
حس��ین مهدويان كارگ��ردان »ماجراي نیم��روز«، پیروز 

ش��یخ طادي كارگردان »امپراطور جهنم«، سعید سعدي 
تهیه كننده فیلم هاي ارزشي، سیدحامد حسیني تهیه كننده 
و محمد علي باشه آهنگر كارگردان »سرو زير آب« از جمله 

تجلیل هاي اين مراسم بود. 
   حيدريان: حال سينما خوب نيست

محمد مهدي حیدريان، رئیس سازمان سینمايي نیز كه از 
مدعوين مراسم »و آن دقايق آبي. . . « بود، طي سخناني به 
انتقاد از وضعیت س��ینماي ايران پرداخت. حیدريان گفت: 
خوش��حالم كه كارم را در حوزه سینما با ش��هید آويني در 
عرصه مستندسازي آن هم در جبهه شروع كردم. در آن زمان 
خواستیم تلاش كنیم تا بخشي از شجاعت ها و ايثارگري ها 
را تصويرگري كنیم. شايد اگر قرار بود آينده نگري كنم جايي 
بالاتر از اينجايي كه هستیم را براي سینما متصور مي شدم. 

سینماي ما قدرتمند است؛ چراكه اسباب افتخار است. 
رئیس سازمان سینمايي ادامه داد: حال امروز سینماي ما 
حالي نیست كه همه ما دنبالش بوديم، اين سینما ايده آل 
ما نیست! تعداد اندكي از فیلم هاي ارزشي ما با قوت لازم 
ساخته مي شود و اين يك درد بزرگ است. اين در حالي 
اس��ت كه مردم دنبال بهانه براي رفتن به سینما هستند، 
البته با همه تلاش ها ما به پنج و شش فیلم در عرصه دفاع 
مقدس رسیديم. امس��ال هم تقريباً همین تعداد فیلم را 
تولید كرديم. اين چند سال اخیر جبهه دوباره خودش را 
با قوت اما در غربت نشان داد. امیدواريم جبهه دستمايه 
جدي براي سینماي ما باشد. ما بايد تلاش كنیم روايتگر 
ساده اي براي گوش��ه اي از مرارت ها و س��ختي هاي آنها 
باش��یم. در اين مراس��م همچنین از كتاب پوستر »و آن 
دقايق آبي. . . « و اثر جديد موس��یقايي رس��ول نجفیان 
با موضوع دف��اع مقدس رونمايي ش��د. تجلیل از خانواده 
ش��هداي مدافع حرم و پخش نماهن��گ آخرين بخش از 

برنامه »و آن دقايق آبي. . . « بود.

   جواد محرمي
 ب�ا اينكه گفت�ه مي ش�ود س�ينماي دفاع 
مقدس از دوران طلايي اش س�ال ها فاصله 
گرفته اس�ت، اما تولي�د برخي آث�ار درباره 
دفاع مقدس و اقبال نسبي مخاطبان سينما 
در گيشه از اين آثار طي سال هاي اخير نشان 
مي دهد كه همچنان اگر فيلم هاي ارزشمند 
و فاخر در اين ژانر ساخته شود، اين سينما 
مي تواند توجه عمومي را به خود جلب كند. 
در مقطعي كه ذائقه مخاطب س��ینماي ايران 
به واس��طه تولید آثار ضعیف تا حدي مشغول 
مكتب س��ینمايي خنده به هر قیمت اس��ت، 
س��ینماي دفاع مقدس طي سال هاي اخیر در 
حاشیه قرار گرفته و كمتر ش��اهد اكران اثري 

هستیم كه بتواند نگاه ها را به خود جلب كند. 
در اين رابطه جمال ش��ورجه در گف��ت و گو با 
»جوان« به اين اش��اره مي كند كه متأس��فانه 
س��ینماي دف��اع مق��دس در مقاطع��ي دچار 
كم فروغي شده است و شاهد اثري خوب در اين 
مقطع نیستیم، اين در حالي است كه مسئولان 
در مقام حرف به اين سینما علاقه نشان مي دهند 
و آن  را مورد اهتمام ق��رار مي دهند، اما در مقام 

عمل كمتر اتفاق خوبي در اين زمینه مي افتد. 
اين فیلمس��از دفاع مقدس معتقد است: » همه 
تلاش دست اندركاران چه در نهادهاي انقلابي 
و چه در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي و ديگر 
مراكزي كه در حوزه تولید فیلم اهتمام دارند، 
اين است كه كار خوب در اين زمینه ساخته شود، 
اما ظرفیت و بضاعت س��ینماي ما فعلًا همین 
است. اينكه سینماگران جواني تربیت شوند و 
عرصه براي فعالیت آنها فراهم و هموار ش��ود و 
بتواند پس از تمريناتي، به س��ینماي حرفه اي 
ورود كند و فیلم هاي خوبي در زمینه سینماي 
انقلاب و دفاع مقدس بس��ازد، اتف��اق مثبت و 
مؤثري است. موفقیت آثاري چون »شیار 143« 

و »ايستاده در غبار« باعث امیدواري است. 
انتظار ما هم از جوان هاس��ت كه به نوعي قله 
س��ینماي دفاع مق��دس را فتح كنن��د. چون 
متأس��فانه عرصه براي فعالیت س��ینماگران 
جاافتاده خیلي وجود ندارد يا مباحث سیاسي، 
خطي و جناحي سايه روي كار آنها انداخته است 
و باعث ش��ده آنها نتوانند كار كنند يا فیلمنامه 
مناسبي در اين زمینه نیست. مشكل فیلمنامه 
فقط هم منحصر به س��ینماي دف��اع مقدس 

نیست و در همه زمینه ها وجود دارد«. 
   فرهنگ شهادت بايد محور باشد

كارگردان آثار دفاع مقدس��ي چون حماس��ه 
مجنون و عملیات كركوك از لزوم ورود نیروهاي 
تازه نفس در عرصه سینماي دفاع مقدس سخن 
مي گويد: »به هرحال از آنج��ا كه مقام معظم 
رهبري همواره و به ويژه در چند سال اخیر روي 
حضور و فعالیت جوان ه��ا در عرصه فرهنگي 
و خصوصاً س��ینما تأكید دارند، حضور جوانان 
ضروري اس��ت و اين حضورهاي موفق جوانان 
در اين سال ها، آينده س��ینماي دفاع مقدس 
را تضمین خواهد كرد، به شرطي كه هدايت و 

حمايت درست و مستمري صورت بگیرد.«
به اعتقاد اين فیلمساز نگاه مناسبتي به سینماي 
دفاع مقدس آس��یب مي زند: »متأسفانه براي 
س��اخت فیلم هاي دف��اع مقدس ب��ه صورت 
مناسبتي عمل مي شود. تنها يك نهاد يا ارگاني 
بودجه اي تعیی��ن مي كنن��د در خصوص يك 
شهید و سفارش مي دهند. بايد در اين راستا يك 
بودجه كلي اختصاص دهند و اين امر در مجلس 
و كمیسیون تلفیق نهادينه شود. حوزه فرهنگ 
و ارشاد اسلامي بايد مبلغ قابل توجهي را براي 
اين كار در نظر بگیرد كه بتوانیم چند نمونه فیلم 
خوب را در سال بس��ازيم. مخاطبان به ترويج 
فرهنگ ش��هادت و مقاومت و فیلم هاي دفاع 
مقدس نیاز دارند. دولت هم بايد تأمین بودجه 
كند؛ چرا كه هزينه س��اخت اين گونه فیلم ها از 
فیلم هاي اجتماعي و خانوادگي بیشتر است و 
بخش خصوصي به دلیل هزينه هاي س��نگین، 

قادر به ساخت چنین فیلم هايي نیست.«
   از حماسه غفلت مي شود

وي به غفلت از حماسه در آثار دفاع مقدس هم 
اش��اره مي كند:» دلیل غفلت از وجوه مختلف 
حماسه در سینماي دفاع مقدس اين است كه 
ما متولي اي در حوزه س��ینماي دفاع مقدس 
نداريم كه تصمی��م بگیرد كه در طول س��ال 
10 فیلم درباره دفاع مقدس س��اخته شود كه 
از اين تعداد به طور مثال س��ه مورد مربوط به 
شخصیت هاي دفاع مقدس، سه مورد مربوط 
به عملیات ها يا دو م��ورد مربوط به رزمندگان 
مانن��د جهادگ��ران و گروه هاي شناس��ايي و 
اطلاعات عملیات باشد. اين مس��ئله به دلیل 
عدم برخورداري كل سینماي دفاع مقدس از 
يك مديريت ثابت، منسجم و نبود يك برنامه 

تولیدي در اين زمینه است.« 
   فيلم ضد مقاومت مشمئز كننده است

وي به برخي آث��ار كه روحیه ض��د مقاومت از 
آن استشمام مي شود نیز اشاره كرد و توضیح 
داد: »قطعاً هر فیلمي كه ما را نسبت به جنگ 
و در حقیقت دفاع هشت ساله مان بدبین كند 
و مخاطب از ديدن آن فیلم مش��مئز شود، اين 
اثر جزو فیلم ه��اي ضدجنگ و ضد مقاومت به 
ش��مار مي رود. البته نبايد فراموش كرد كه ما 
در آن هشت سال دفاع كرديم نه جنگ؛ چراكه 
به كشورمان حمله شده بود و بايد از كشورمان 

دفاع مي كرديم. 
كارگردان »سي و سه روز« تأكید مي كند: آثاري 
كه به نوعي تلخي و سیاهي از هشت سال دفاع 
مقدس نشان داده يا شكست و ناكارآمدي را در 
جنگ به تصوير بكشند، در حقیقت فیلم هاي 
تلخ و ضدجنگ به ش��مار مي رود، علاوه بر آن 
برخي فیلم ها تبعات جنگ را بسیار زشت و تلخ 
نشان مي دهند، البته تبعات جنگ همیشه تلخ 
و زشت است، ولي ما دفاع كرده ايم؛ از اين رو اگر 
فیلمي به اين مسائل بپردازد، فیلم ضدجنگ به 

شمار مي رود. 
   خشونت نبايد محور باشد

شورجه با اشاره به عريان نشان دادن حقايق جنگ 
در آثار سینمايي مي گويد: اين مسئله بستگي به 
سلیقه فیلمس��از دارد و برخي فیلمسازان بسیار 
هنرمندانه از اين مس��ئله عب��ور كرده اند، مانند 
فیلم »ديده ب��ان« ابراهیم حاتمي كی��ا، البته در 
مقاب��ل برخي فیلمس��ازان نیز تص��ور مي كنند 
نشان دادن خشونت جنگ در فیلم مسئله خوبي 
است. صحنه هاي خشونت آمیز جنگ در آثار بايد 
در حد متعارف باش��د و اگر خیلي به حوزه هاي 
خشونت هاي بي حد و حصر پرداخته شود، قطع 
به يقین آن فیلم خود به نوعي ضدجنگ مي شود 
و تبلیغ خشونت و عادي سازي خونريزي را خواهد 
كرد. خشونت وجه اصلي جنگ ما نیست، اگرچه 
جنگ پديده اي خشونت آمیز است، اما در جنگ 
ما جنبه هاي ديگري وجود دارد كه بايد پررنگ 
ش��وند، جنبه هايي مثل ايثار، گذشت، توسل به 
خدا، غیرت، میهن پرستي، ولايتمداري، توسل 
به ائمه اطهار)ع( و روحیه جوانمردي، اينها دفاع 

مقدس ما را متمايز مي كنند. 
   سينمای دفاع مقدس

می تواند پربيننده ترين باشد
به هر حال تلقي اش��تباهي درب��اره فیلم دفاع 
مقدسي وجود دارد كه اكش��ن بودن اين ژانر را 
الزامي تصور مي كند، اما واقعیت اين اس��ت كه 
بخشي از آثار خوب تاريخ سینماي ايران كه در 
قالب ژانر دفاع مقدس قرار مي گیرند، جزو آثار 
كم هزينه هستند و در آن صحنه هاي زد و خورد 
يا انفجار اصلاً ديده نمي شود، فیلم هاي »از كرخه 
تا راين«، »آژانس شیشه اي« و »وصل نیكان« 
ساخته ابراهیم حاتمي كیا و »شیار 143« ساخته 

نرگس آبیار جزو اين آثار هستند. 
س��ینماي دفاع مق��دس مي تواند ب��ا رعايت 
اقتضائات در هر دوره اي جزو پربیننده ترين آثار 
سینمايي باشد. فقط لازم است شناخت و ايمان 
لازم پش��ت تولید آثار قرار بگیرد تا فیلم هاي 

ارزشمندي در اين ژانر خلق شود.

جمال شورجه در گفت و گو با »جوان« درباره سينماي دفاع مقدس مي گويد

 خشونت نبايد وجه اصلي 
سينماي دفاع مقدس باشد

حكمت 126
از كس��ی كه در خدا ش��ك می كند در 
شگفتم در حالی كه خلق او را می بیند 
)و می تواند از هر مخلوق كوچك وبزرگ، 
ساده و پیچیده به ذات پاك آفريدگار پی 
برد( و تعجب می كنم از كسی كه مرگ 
را فراموش می كند با اين  كه مردگان را 
با چشم خود می بیند و تعجب می كنم از 
كسی كه جهان ديگر را انكار می كند در 

حالی كه اين جهان را می بیند.


